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Landbouwareaal  -  Evolutie

Vandaag is er protest van landbouwers omdat ze van oordeel zijn dat ze te weinig 
kansen krijgen om hun beroep uit te oefenen. Deels is dat een reactie op het 
vergunningenbeleid, deels wegens het innemen van landbouwgrond voor andere 
bestemmingen zoals woningbouw, infrastructuur, natuurontwikkeling enzovoort.

Wanneer we echter naar de gegevens kijken die vermeld staan in de landbouwrapporten 
van het Departement Landbouw en Visserij, dan zien we dat het landbouwareaal niet of 
amper wijzigt. Sterker nog, het areaal krimpt en groeit jaarlijks.

In het Landbouwrapport (LARA) 2018 lezen we dat in 2017 de land- en tuinbouw een 
oppervlakte van 610.971 hectare bewerkte. De Vlaamse land- en tuinbouw boet volgens 
dat LARA in aan ruimte: ten opzichte van 2007 is de oppervlakte cultuurgrond met 2,1% 
gedaald (van 623.800 naar 610.900 ha). Als we echter naar de jaarlijkse cijfers kijken, 
dan zien we dat die schommelen. In 2014: 616.300 ha, in 2015: 609.100 ha, in 2016: 
620.400 ha, in 2017: 610.900 ha.

Ondertussen zijn ook cijfers bekend voor 2018 en 2019 en dan valt op dat het areaal 
opnieuw stijgt. In 2018 noteert men 618.900 ha en voor 2019 zelfs 624.900 ha. Dat zou 
betekenen dat het landbouwareaal voor professioneel gebruik sinds 2007 ongeveer gelijk 
is gebleven (cijfers van Statbel).

1. Hoe komt het dat het areaal aan landbouwgronden voor professioneel gebruik krimpt 
en opnieuw aangroeit?

2. Hoe kan het dat, ondanks het verdwijnen van veel open ruimte, waarbij de 
veronderstelling wordt gemaakt dat het meestal gaat om landbouwgronden, het 
areaal niet is gedaald sinds 2007?

3. LARA geeft aan dat het cijfers gebruikt van Statbel. 

Op welke manier worden deze cijfers gegenereerd? Is dat via statistische modellen of 
andere methoden?

4. Via de verzamelaanvraag dienen landbouwers de gronden aan te geven bij Europa. 

Op welke manier corresponderen de cijfers van het Departement Landbouw en 
Visserij, en meer bepaald het betaalorgaan, met de cijfers van Statbel? Waar zitten 
de verschillen? Welke gronden zitten wel in Statbel en niet in de verzamelaanvraag? 
Welke gronden zitten in de verzamelaanvraag en niet in Statbel?
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1. Het landbouwareaal, zoals weergegeven in het LARA, is gebaseerd op de cijfers van de 
de FOD Economie – Statbel. De schommelingen in het landbouwareaal zijn te wijten 
aan veranderingen in de methode van de gegevensverzameling door de FOD Economie. 
De laatste jaren zijn er heel wat administratieve vereenvoudigingen doorgevoerd bij de 
FOD Economie – Statistics Belgium (Statbel), waardoor er trendbreuken in de evolutie 
zijn.

2. Zoals aangegeven in het antwoord op vraag 1, zijn er door methodologische 
aanpassingen trendbreuken op te merken in de evoluties.
In 2016 werd er een verbetering van het register van landbouwbedrijven doorgevoerd, 
wat zich uitte in de invoering van bedrijven waar de voorgaande jaren geen rekening 
mee gehouden werd. Deze aanpassing verklaart ook de stijging van de totale 
oppervlakte cultuurgrond in Vlaanderen.
In 2018 vond een verdere verfijning plaats van het landbouwerregister van Statbel. Dit 
heeft ook tot gevolg dat er een stijging is van de oppervlakte cultuurgrond.

3. Tot en met 2007 verzamelde de FOD Economie de gegevens door een volledige telling. 
In 2008 werd deze volledige telling vervangen door een steekproef van 75%. De 
resultaten van de niet bevraagde bedrijven werden door de FOD Economie 
geïmputeerd. Vanaf 2011 werd de bedrijvenset gebaseerd op de bedrijven die een 
verzamelaanvraag indienden. De aanpassingen zijn een gevolg van de grootste 
methodologische verandering die er voor Statbel uit bestond om geen beroep meer te 
doen op de gemeenten voor het beheer van het register, maar om zich te beroepen op 
de administratieve registers van de gewesten.
Vanaf 2013 werden ook de teeltgegevens gebaseerd op de aangegeven oppervlaktes 
in de verzamelaanvraag. Voor verdere details hierover verwijzen wij naar FOD 
Economie – Statbel.

4. Sinds 2013 baseert de FOD Economie – Statbel zich op de gegevens van de 
verzamelaanvraag om zowel de bedrijvenset als de oppervlakte te bepalen.
Voor het bepalen van de bedrijvenset door de FOD Economie wordt het concept 
‘landbouwbedrijf’ afgestemd op de criteria van het Europees statistisch bureau. Eén 
van de belangrijkste voorwaarden is dat het bedrijf land- of tuinbouwproducten 
produceert voor de verkoop. Een deel bedrijven, die een verzamelaanvraag indienen, 
wordt dus niet opgenomen in de gegevens van Statbel. Hierdoor is de totale 
oppervlakte in de verzamelaanvraag groter dan deze weergegeven door FOD Economie 
– Statbel.


